
Yeni transfer 
Antalyada təlim-məşq toplanışında olan 

“Neftçi” klubu qış fasiləsi dönəmində ilk 
transferini gerçəkləşdirib. Bu barədə klubun 
sosial şəbəkə hesabında paylaşım olunub. 
Bildirilib ki, “ağ-qaralar”la Azərbaycan 
milli komandasının üzvü Höccət Haqverdi 
arasında 1,5 illik müqavilə bağlanıb. 

Bu arada “Neftçi” klubu dünən Antalyada 
ilk yoxlama matçına çıxıb.  Hazırlıq matçı 
çərçivəsində Macarıstanın “Vaşaş” koman-
dası ilə qarşılaşıb. Oyun “Gloria Golf Club”un 
stadionunda keçirilib. Matç 1:1 hesabı ilə 
başa çatıb. 

Bildirilib ki, Antalyanın Belek bölgəsində 
məskunlaşan “Neftçi” klubu daha 3 yoxlama 
görüşü keçirməyi planlaşdırır. “Ağ-qaralar” 
yanvarın 15-də Polşanın “Medz Leqnisa” 

və Serbiyanın “Baçka Topola”, 19-da isə bu 
ölkənin məşhur “Srvena Zvezda” klubu ilə 
qarşılaşacaq.

Cüdoçularımız Avstriyada təlimdə
Azərbaycanın cüdo üzrə milli 

komandası Avstriyanın Miteşil 
şəhərində təşkil olunmuş Olimpiya 
təlim düşərgəsində iştirak edir. 
Azərbaycan Cüdo Federasiyasının 
mətbuat xidmətindən aldığımız 
məlumatda  bildirilir ki, yanvarın 17-dək 
keçiriləcək təlim-məşq toplanışına 
böyüklərdən və gənclərdən ibarət kişi 
milli yığma komandadan 27 idmançı 
qatılıb. Qadınlardan ibarət milli yığma 
komandadan isə 10 cüdoçu iştirak edir.

Cüdoçularımıza performans direkto-
ru Mark van der Ham, böyüklərdən ibarət 
yığmanın baş məşqçisi Riçard Trautman, 
böyüklərdən ibarət yığmanın böyük məşqçisi 
Elçin İsmayılov, gənclərdən ibarət yığmanın 

baş məşqçisi Elxan Məmmədov, qadınlar-
dan ibarət yığmanın baş məşqçisi Rəşad 
Məmmədov və qadınlardan ibarət yığmanın 
məşqçisi Elnur İsmayılov rəhbərlik edir.

“Turan Tovuz” müdafiəni gücləndirir
Misli Premyer Liqası təmsilçisi “Turan 

Tovuz” Moldova millisinin futbolçusu Denis 
Marandiçini transfer edib. Premyer Liqa 
təmsilçisi sosial şəbəkə vasitəsilə bu keçidi 
açıqlayıb. 

Bildirilib ki, 27 yaşlı sol cinah müdafiəçisi 
“Turan Tovuz” formasında təqdim olunub. O, 
Bosniya və Herseqovina klubu “Zrinski”dən 
ayrılaraq, tovuzlularla 6 aylıq anlaşıb. Ma-
randiçi “Zrinski”yə mövsümün əvvəlində Slo-
veniya “Çelye”sindən keçib.

Qeyd edək ki, Denis Marandiçi  
2020-ci ildən bəri Moldova millisinin 
heyətində 6 oyunda iştirak edib.

Elçin ABBASOV, 
 Rövşən TOĞRUL, “Xalq qəzeti”

İdman

Bolşeviklərin güllələdiyi cümhuriyyət 
nazirinin oğlu: Rəşid Rəfibəyli

Sovet hakimiyyəti illərində ən ağır sürgünlərə, mühacirət və ölümlərə 
məhkum edilsələr də, ulu Tanrı onlara şöhrət zirvəsindən düşməyə imkan 
verməyib. Təqiblərdən, repressiyalardan qaçmaq üçün SSRİ məkanında 
20-yə yaxın, Türkiyədə isə 3 soyadla yaşayıblar, amma Rəfibəyli soy 
adından gələn qürur və şərəfi qoruya biliblər. Bu sırada haqqında ən az 
danışılan, bəlkə də danışılmayan bir nəfər də olub: Rəşid Xudadat oğlu 
Rəfibəyli. 

Xalq şairi Nigar Rəfibəylinin iki 
qardaşından biri olan Rəşid 1911-ci 
ildə Gəncədə anadan olub. Xudadat 
bəylə Cəvahir xanımın ailəsində üç 
övladın ortancılı idi. Onun babası 
Ələkbər bəy dövrünün tanınmış zi-
yalılarından sayılıb. Sovet tarixçiləri 
xalqımızın qəhrəman oğullarının ad-
larının unudulması üçün əllərindən 
gələni edəndə mühacir-publisist Hü-
seyn Baykara Azərbaycanın istiqlal 
mübarizəsinin fədakalarından olan, 
Gəncədə “Difai” partiyası yarandı-
ğı zaman ona rəhbərliyi öz üzərinə 
götürmüş və sonralar bu partiyanın 
fəxri sədri seçilən Ələkbər bəy haq-
qında məhəbbətlə yazır və təəssüflə 
qeyd edirdi ki, “Azərbaycanda 
Ələkbər bəy kimi yüzlərlə igidin 
adı “adsız” şəhidlər siyahısına qa-
rışmış və yox olmuşdur”. Ələkbər 
bəyin oğlu, Xarkov Tibb Universi-
tetinin məzunu olan Xudadat bəy 
Rəfibəyli 1918-ci ildə Azərbaycan 
Xalq Cümhuriyyətinin ilk səhiyyə 
və sosial təminat naziri, sonra isə 
Gəncə valisi olmuşdur. 1920-ci il 28 
aprel bolşevik çevrilişindən bir ay 
sonra, iyunun 1-də 43 yaşlı Xuda-
dat bəyi ermənilərin düzüb qoşduğu 
saxta ittihamlarla günahlandıraraq 
Nargin adasında güllələdilər. Lətif 
Şüküroğlu “Cümhuriyyət hökuməti 
repressiya məngənəsində” kitabın-
da yazır ki, “X.Rəfibəylini sorğu-su-
ala tutub istintaq aparan da, saxta 
ittihamlar əsasında ifadə verənlər 
də ermənilər idi. Onlar onun quldur 
dəstəsinin-Mustafabəyovun iştirakı 
ilə mal-qaralarını apardıqlarından, 
var-yoxlarını taladıqlarından şikayət 
edirlər”. 

Başsız qalan ailənin və 3 
körpənin yetimlik həyatının nə qədər 
acıncaqlı və keşməkeşli olduğunu 
təsəvvür etmək çətin deyil. Yüzlərlə 
yetim-yesirə əl tutan ailə bir par-
ça çörəyə möhtac olur. Bunlar az-
mış kimi, 1930-cu ilin oktyabrında 
Gəncə Şəhər Sovetinin Rəyasət 

Heyəti ailənin əmlakı müsadirə olun-
maqla keçmiş Gəncə dairəsi hüdud-
larından sürgün edilməsi haqqında 
qərar qəbul edir. Üstəlik də xalq 
düşməninin övladı olmaq... “Uşaqlıq 
illərimiz yetimliklə, möhnətlə keçdi, 
gəncliyimiz qayğıyla, zəhmətlə”, “nə 
ata çörəyi yedik, nə qardaş sovqatı 
gördük, qamçıladı bizi acı-acı sərt 
üzlü yetimlik həyatı”. – Bu ağrılar 
Nigar xanımın yaradıcılığında dərin 
izləri ilə qalır. Ən acınacaqlısı və 
yaddan çıxarılması mümkün olun-
mayan fakt isə budur ki, Azərbaycan 
adlı məmləkətdə bu sənədləri ha-
zırlayanlar “sapı özümüzdən olan 
baltalar” və “yanlar” idilər, eləcə də 
Nigar Rəfibəylinin anasını sürgünə 
göndərən sənədin də altında “Qri-
qoryan” imzası var idi. Xalq yazıçısı 
Anar 10 il bundan əvvəl “Ədəbiyyat” 
qəzetində yazırdı ki, “Bu, həmin 
o Xoren Qriqoryandır ki, o illərdə 
Azərbaycan NKVD-sinin rəhbər 
işçilərindən biri idi. Bu, həmin Xo-
rendir ki, Azərbaycanda ziyalılara 
qarşı 37-ci il repressiyalarının fəal 
təşkilatçılarından biri olub”. 

Xudadat bəy Rəfibəyli 
öldürüləndən sonra ailənin böyük 
oğlu Kamil İrana, ordan da Türkiyəyə 
keçir və Azərbaycandakı qohumla-
rına xətər gəlməsin deyə soyadını 
dəyişib Kamil Arran olaraq həyatının 
sonunadək Türkiyədə yaşayır. Çox 
sonralar Nigar xanımın böyük bir 
cəsarət və nisgilli duyğularla yazdı-
ğı şerlərində, eləcə də “Sağlıqla qal, 
yaxın qonşu” (1970) adlı Türkiyəyə 
səfər təəsüratlarında Kamillə, onun 
ailəsi ilə bağlı xatirələr yer alır. 

Xudadat bəyin ortancıl övla-
dı Rəşid isə Rusiyaya gedir və 
Gəncədən olan tanışları Mircamal 
Qaşqay (dünya şöhrətli geoloq 
akademik Mirəli Qaşqayın qardaşı) 
onun Moskvada işə qəbuluna kömək 
edir, Moskva teleqraf şöbəsində 17 
yaşlı Rəşid usta kimi işə qəbul edilir. 
Bu fəhlə və kəndli sinfinə aid uşaq-

ların ali məktəblərə qəbuluna imkan 
yaradırdı. 1932-ci ildə o, Mirəli Qaş-
qayın məsləhəti ilə Moskva Geoloji 
Kəşfiyyat İnistituna qəbul olunur və 
tələbəlik illərində də Mirəli müəllimin 
himayəsi ilə təqiblərdən qorunur. 
Ali təhsilini başa vurduqdan son-
ra SSRİ Ümumittifaq Geologiya 
İnstitununda (indi Rusiya Ümumit-
tifaq Geologiya İnstitutu) geoloq 
kimi işə başlayır və ömrünün bir 
hissəsini Rusiya ilə bağlayır. Şimali 
Uralda, Baykal gölü sahillərində və 
Böyük Qafqaz silsiləsində geoloji 
fəaliyyətlə məşğul olur. 

 Rusiya həyatı “düşmən oğlunu” 
bir qədər də “düşmən axtaranların” 
yaddaşından çıxartmış olur. Onun 
xoşbəxt illəri, ayları, günləri də az 
olmayıb. 30-cu illərdə Moskvada ya-
şadığı Malıy Kozixinski döngəsində 
yerləşən kommunal mənzildə ay-
rı-ayrı vaxtlarda bacısı Nigar xa-
nım, onun həyat yoldaşı Rəsul 
Rza və onların yaxınları olan gənc 
ədəbiyyatçılar Mikayıl Müşfiq, Mehdi 
Hüseyn Rəşidə ara-sıra baş çəkib, 
ona qonaq olurlar. 

Repressiya illərindən sonra, 
1940-cı illərin əvvələrində geo-
loq kimi Zəngəzura ezam edilir və 
bir neçə il sonra Bakıya qayıdır. 
Bu, onun vətənə həmişəlik dönü-
şü olur: Azərbaycan Geologiya 
İdarəsində Geoloji Ekspedisiyasının 
rəisi vəzifəsində çalışır. 1970-ci ildə 
SSRİ Ali Soveti Rəyasət Heyətinin 
qərarı ilə “Şərəfli əməyə görə”, 
1979-cu ildə isə “Əmək veteranı” 
medalları ilə təltif edilir. SSRİ-nin ən 
müxtəlif və çətin yerlərində apardığı 
geoloji tədqiqat işlərinə görə “Kom-
munist əməyi zərbəçisi” adına layiq 

görülür. Amma o, özünü həmişə 
repressiya qurbanları sırasında gör-
müş, hətta onu nümunəvi bir işçi 
kimi dəfələrlə Kommunist Partiyası 
sıralarına qəbul etmək istəsələr də, 
Rəşid müəllim müxtəlif bəhanələrlə 
bu təklifləri qəbul etməmişdir. 

Məşhur geoloqun oğlu, 30 
ilə yaxındır ki, tanıdığım Hacı İs-
lam Rəfibəyli deyir ki, atam SSRİ 
məkanında geologiya üzrə məşhur 
mütəxəssis kimi məsul və rəhbər 
vəzifələrdə çalışdı. Çox qürurlu və 
əzmli bir insan idi, işini varlığı qədər 
sevərdi. Amma həmişə anlaya 
bilmədiyim qorxu-təşviş içərisində 
yaşayıb. Bu barədə danışmağı 
sevməzdi. 

Rəşid müəllimin rəssamlıq 
qabiliyyəti də olmuş, hətta boş vaxt-
larında bu fəaliyyətini sevimli hob-
bi kimi davam etdirmişdir. Bakıda 
Geoloji Ekspedisiyanın rəisi olduğu  
60-cı illərdə kabinetində divara vur-
duğu rəsmlər də özünə məxsus ol-
muşdur.  

Rəşid müəllim hələ Rusiyada 
çalışdığı illərdə geoloq həmkarı 
ilə ailə həyatı qurmuş, bu nigah-
dan 3 övladı olmuşdur. Hazırda bir 
oğlu, bir qızı Bakı şəhərində yaşa-
yır. Zahirən xoşbəxt bir həyat ya-
şayan Rəşid Rəfibəyli ömrünün 
sonuna kimi rejimin haqsızlıq və 
amansızlıqları ilə barışa bilməmiş, 
böyük mücadilələr yaşayan 
Azərbaycanın istiqlalına qovuşaca-
ğına ümidlərini də itirməmişdi. Bakı-
da dünyasını dəyişmiş və Yasamal 
qəbirstanlığında dəfn edilmişdir. 

Namiq QƏDİMOĞLU, 
 “Xalq qəzeti”
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Dünən Milli Azərbaycan Tarixi Muzeyində tanınmış publisist, naşir, pedaqoq və ictimai-
siyasi xadim Ömər Faiq Nemanzadənin anadan olmasının 150 illik yubileyi münasibətilə 
hazırlanan “Ömər Faiq Nemanzadə” fotoalbomunun təqdimat mərasimi keçirildi. 

Toplantını giriş sözü ilə açan Milli 
Azərbaycan Tarixi Muzeyinin baş direktoru, aka-
demik Nailə Vəlixanlı qonaqlara təqdim edilən 
illüstrativ nəşr barədə ətraflı məlumat verdi. 
Akademik qeyd etdi ki, Milli Azərbaycan Tarixi 
Muzeyinin fondları hər il xalqımızın tarixinin və 
mədəniyyətinin müxtəlif səhifələrini əks etdirən 
yeni materiallarla zənginləşir. Muzeyin yeni 
nəşrinə daxil olan Ömər Faiq Nemanzadəyə 
aid fotoşəkillər görkəmli şəxsiyyətin yaşadığı 
dövrün öyrənilməsi baxımından böyük maraq 
kəsb edir. Bəzi şəkillərdə əhəmiyyətli tarixi 
hadisələr əks olunub.

Qeyd olundu ki, Milli Azərbaycan Tarixi 
Muzeyinin icraçı direktoru, tarix üzrə fəlsəfə 
doktoru, dosent Fərhad Cabbarovun və 
Ö.F.Nemanzadənin nəticəsi Ülviyyə Pepinova-
nın tərtibçiləri olduğu fotoalboma böyük maarif-
çinin varisləri tərəfindən muzeyə hədiyyə olun-
muş materiallar daxildir.

Tədqiqatçı-alim Fərhad Cabbarov çıxı-
şında bildirib ki, təqdim olunan nəşrdə, təkcə 
Ö.F.Nemanzadənin və onun ailə üzvlərinin de-
yil,  həmçinin, Azərbaycanın ictimai həyatında, 
təhsil və maarif sahəsində xidmətləri ol-
muş bir çox insanların fotoşəkillərinə də rast 
gəlinir. Ömər Faiq əfəndinin ana tərəfdən 
qohumları olan məşhur Pepinovlar nəslinin 
nümayəndələrinin, həmçinin, Şəfiqə xanım 
Əfəndizadənin, Məmmədzəki və Münirə xa-
nım Dursunzadələrin bəzi fotoları da ilk dəfə 
məhz bu albomda nəşr olunub. Fotoalbomun 
ərsəyə gəlməsi Ömər Faiq Nemanzadənin 
öyrənilməsi, dövrünün tədqiqatı baxımından bir 
təkan oldu. İcraçı direktor  xüsusi vurğuladı ki, 
mərhum professor Şamil Qurbanov Ömər Faiq 

Nemanzadə irsini üzə çıxarılmasında xeyli iş 
görüb və bugünkü albomun hazırlanmasında 
həmin mənbələrdən də istifadə edilib.

Ömər Faiq Nemanzadənin nəvəsi Fuad 
Pepinov babasının xatirəsini əbədiləşdirilməsi 
və 150 illik yubileyinin keçirilməsi haqqında 
sərəncama görə dövlətimizin başçısı İlham 
Əliyevə ailələri adından minnətdarlığını bildirdi.

Sonra professor Solmaz Rüstəmova-
Tohidi, “İçərişəhər” Dövlət Tarix-Memarlıq 
Qoruğu İdarəsinin Elm şöbəsinin müdiri İradə 
Musayeva, tarix üzrə fəlsəfə doktoru Kamran 
İsmayılov Ömər Faiq Nemanzadənin həyat və 
yaradıcılığı, albomun ərsəyə gəlməsi barədə 
ətraflı məlumat verdilər. Çıxışlarda bildirildi ki, 
Ömər Faiq Nemanzadə Azərbaycanın, eləcə 
də bütün türk dünyasının ictimai-siyasi fikir 
tarixində silinməz iz qoyan böyük şəxsiyyətdir. 
Onun Azərbaycan xalqı qarşısında xidmətləri, 
ədəbi, bədii, publisistik və ictimai-siyasi 
fəaliyyəti bugünədək yetərincə öyrənilməyib. 
Ömər Faiq Nemanzadənin Moskvada ya-
şayan qohumlarının təşəbbüsü ilə hazırla-
nan fotoalbom böyük  fikir adamının həyat 
və fəaliyyətinin dərindən öyrənilməsi, əldə 
olunan materialların tədqiqatçılar tərəfindən 
yeni araşdırmaya cəlb edilməsi baxımından 
qiymətli mənbədir. 

 Sonda qonaqlar muzeyin yeni nəşri olan 
“Ömər Faiq Nemanzadə” adlı fotoalbomla, 
həmçinin Ülviyyə Pepinovanın təşəbbüsü ilə 
hazırlana rus dilində nəşr olunan biblioqrafik 
məlumat kitabı ilə tanış oldular.

Qabil YUSİFOĞLU,  
 “Xalq qəzeti”

Ömər Faiq ömrünün işığı

Yeni nəşrlər

Bu gün Azərbaycan diasporu inkişaf mərhələsini yaşayır.  Dünyanın 
müxtəlif ölkələrinə səpələnmiş soydaşlarımız qürbətdə yaşasalar da, 
Vətənlərini unutmur, Azərbaycan adını hər zaman yüksəkdə tutur, 
təşkilatlanır, birləşirlər.  O da məlumdur ki, Azərbaycan diasporu hazırkı 
səviyyəsinə çatanadək çətin yol keçib. Onun vəziyyəti, problemləri, 
ölkəmizi dəstəkləmələri həmişə aktual mövzudur. Buna görə dünyada 
ilk diaspor təşkilatlarımızdan olan "Latviya-Azərbaycan” Kültür 
Assosiasiyasının rəhbəri Faiq Səfərovla söhbətləşdik. 

– Faiq bəy, Vətənə xoş 
gəlmisiniz. Necəsiniz?

– Təşəkkür edirəm, sizləri gördüm 
daha yaxşı oldum.

– Faiq bəy, sizin təşkilatınız ilk 
diaspor təşkilatlarımızdandır. Keç-
diyiniz yol barədə söz açmağınızı 
istərdik.

– Biz o vaxt toplandıq, o zaman ya-
randıq ki, həmin vaxt çoxları,  diaspor 
sözünü heç bilmir, sadəcə, anlamırdı. 
Belə təşkilatlanmalar, demək olar, yox 
idi. 

50 ilə yaxındır Latviyada yaşayı-
ram, oranın vətəndaşıyam. Bu ölkəni 
çox sevsəm də, onu ikinci Vətən say-
sam da, Gəncə bəyzadəliyi kökənimi 
unutmuram. Hara getmişəmsə, 
Azərbaycan naminə hansısa işlər 
görməyə çalışmışam. "Latviya-
Azərbaycan" Kültür Assosiasiyasının 
yaranması bu istəkdən, bu zərurətdən 
qaynaqlanırdı. Təşkilat ötən əsrin 
80-ci illərinin sonunda Riqada yara-
dılsa da,  onun əsasını 1948-1950-ci 
illərdə, məşhur azərbaycanlı rəssam 
və SSRİ-də tanınmış hərbi jurna-
list olmuş əmim Aydın Səfərov qoy-
muşdur. Bu tarixə əsaslanaraq deyə 
bilərəm ki, Azərbaycanın dünyadakı 
ilk diaspor təşkilatını biz formalaşdır-
mışıq. Təşkilatımız Azərbaycanın hələ 
müstəqil olmadığı bir dövrdə – 21 mart 
1988-ci ildə yaranıb. 

1988-1990-cı illərdə Azərbaycan 
diasporu kimi işimizi quranda, nə 
təcrübəmiz vardı, nə də kimdənsə 
nümunə götürmüşdük. İlk diaspor 
təşkilatı kimi bu gün sözümüzü deyirik, 
bir sözlə, diaspor təşkilatları sırasında 
imzamız, çəkimiz var. Ancaq Latviya-
dakı soydaşlarımız, əsasən, biznesə 
maraq göstərir. Təəssüf ki, texnoloji, 
intellektuallıq tələb edən sahələrə axın 
çox azdır. Nəticədə erməni lobbisinin 
və diasporunun gücləndiyini görürük. 
İllərdir müşahidə edirəm ki, soydaşla-
rımız mədəni tədbirlərə, o qədər ma-
raq göstərmirlər. 

Təşkilatımızın üzvlərinin sayı 
kifayət qədər çoxdur. Müstəqil icti-
mai birliyik. 1989-cu il martın 21-də 
"Azərbaycan Bazar günü Milli məktəbi" 

adlı yeniliyə imza atdıq. Təsis etdiyimiz 
bu məktəbdə tələbələrə Azərbaycan, 
türk, latış, rus və ərəb dillərində təhsil 
verirdik, mənəvi dəyərlərimizi aşılayır-
dıq, xaricdə, ilk dəfə olaraq, Qurani-
Kərimi öyrədirdik. 1990-cı ildə radio 
yaratdıq. Ona həm redaktorluq edir-
dim, həm aparıcılıq. Radio 5 il fəaliyyət 
göstərdi. 

Azərbaycanın dövlət 
müstəqilliyinin tanınmasında dias-
por təşkilatımızın böyük rolu olub. 
O zaman Xocalı soyqırımını təbliğ 
edirdik, ölkə ictimaiyyətini durmadan 
məlumatlandırırdıq. Özüm bu barədə 
mətbuatda dəfələrlə çıxışlar etmişəm. 
Məlum olduğu kimi, 1992-ci il yanva-
rın 8-də Latviya Respublikasının Ali 
Soveti (Parlamenti) Azərbaycan Res-
publikasının müstəqilliyini tanıdı. O 
vaxt erməni diaspor təşkilatları bizi 
nümunə göstərirdilər. Latviyada teatr 
da yaratmışdıq, televiziya da. Sonra 
mətbuatla əməkdaşlıq etmək istədik, 
lakin alınmadı... 

1992-ci ildə Latviyanın ən ba-
xımlı telekanallarının birində Çingiz 

Mustafayevin 15 dəqiqəlik "Xocalı 
faciəsi" filmi nümayiş etdirildi. Bu bi-
zim xidmətimiz idi. Dünyanın bir çox 
ölkələri faciə barədə, məhz, həmin fil-
min sayəsində xəbər tutdu.

– Sizin Avropanın nüfuzlu 
siyasətçiləri ilə görüşləriniz olub. 
Sizcə, lobbiçilik fəaliyyətimiz hansı 
səviyyədədir?

– Etiraf edək ki, mövcud sahədə 
müəyyən problemlər var. Mən sizə 
albomda şəkilləri göstərim (masanın 
üzərinə qoyduğu albomları işarə edir 

– red.). Baxın, nə qədər mötəbər in-
sanlarla görüşüb əlaqələr qurmuşuq. 
Bəziləri ilə dostluğumuz qorunur... 

Bu şəxslər təşkilatımızın vasitəsilə, 
Azərbaycan və azərbaycanlılar 
haqqında məlumatlar alırdılar. 
Düşünürəm, onlarla daha yaxşı 
işləmək olardı. Nəzərə alaq ki, yüksək 
səviyyəli şəxslərlə təmasların yaradıl-
ması heç də asan deyil. Özü də şərt 
yalnız təmas deyil, gərək, qurulmuş 
isti münasibətlər davamlı şəkil alsın. 
Belə olduqda həmin adamlar işlədikləri 
yerlərdə Azərbaycanın sözcüsü kimi 
davranacaqlar. Buna can atırdıq. Ça-
lışırdıq ki, ölkəmiz haqqında, onun 
problemləri barədə bacardıqca daha 
çox informasiya ötürə bilək. 

– Problemləri nədə görürsünüz?
– İllərdir fəaliyyət göstərən 

təşkilatıq. Yaxşı olardı ki, Diaspor 
Komitəsi bizimlə əlaqələr qursun, 
əlaqəli işləyək. Biz bu dövlət orqanı ilə 
hər bir əməkdaşlığa hazırıq.

Riqadan Bakıya hava reysimiz 
yoxdur. 2006-cı ildə Latviyanın Hava 
Yolları qurumu təyyarə reysi açmaq 
istəmişdi. O zaman Riqa-Bakı-Riqa, 
Riqa-Tbilisi-Riqa reyslərini açmaq fik-
ri var idi. Bu, ciddi məsələ idi.  Həmin 
qurum ikinci variant üzərində dayan-
dı. Halbuki Bakıya danışıqlar üçün 
17 nəfərlik komissiya ilə gəlmişdilər. 
Aralarında 7 deputat, 3 nazir də vardı. 
Yaxşı şans idi. Təsəvvür edin, hazır-
da Riqadan Batuma həftədə 2 təyyarə 
reysi var. Bizdə də belə ola bilərdi. 
Gərək, adamlarla, daha yaxşı iş apa-
rılaydı. Buna can atırdıq. Təsəvvür 
edin ki, hazırda mən Polşa vətəndaşı 

kimi ABŞ-a, Fransaya, Almaniyaya, 
Gürcüstana vizasız gedə bilirəm, 
amma öz doğma vətənimə yox. Viza 
məsələsi böyük problemlər yaradır. Bu 
sayaq məsələlər münasibətlərə yaxşı 
təsir göstərmir. 

Problemlər müəyyən mənada 
ümumi xarakter də daşıyır. Məsələn, 
dünyada azərbaycanlıların 2 mindən 
çox diaspor təşkilatı mövcuddur, lakin 
onların çoxunun yalnız adı var. Bizim 
təşkilat belə olmayıb, real iş görüb. 

– Digər ölkələrdəki diaspor qu-
rumlarımız ilə əlaqələriniz hansı 
səviyyədədir?

– Yüksək səviyyədə. Belə diaspor 
təşkilatları çoxdur.  Əsas əlaqələrimiz 
isə Avstraliya, Yeni Zelandiya, Uk-
rayna, Danimarka kimi ölkələrdə 
fəaliyyət göstərən Azərbaycan diaspor 
təşkilatları ilədir.

– Təşkilatınız üçün hansı 
fəaliyyət istiqamətləri xarakterik-
dir?

– Biz mütəmadi surətdə 
Azərbaycanın, həm siyasi, həm 
də mədəni həqiqətlərinin təbliği ilə 
məşğuluq. Hələ ötən əsrin 90-cı 
illərində "Riqada Bakı günləri" adla-
nan 10 günlük mədəniyyət günləri 
keçirmişdik. Həmin festivalda Ba-
kıdan gələn qonaqların sayı 180 
nəfərdən çox idi. Mədəniyyət günləri 
çərçivəsində muğam üçlüyü, klassik 
musiqi, caz-konsert, kamera musiqi-
si, müasir musiqi konserti oldu. Eyni 
zamanda, Azərbaycan rəssamlarının 
sərgisini, milli mətbəx festivalını keçir-
mişdik. İllər boyu bu təbliğatı davam 
etdirmişik. Azərbaycanın qan yaddaşı-
na aid günlərdə hər zaman mövqe or-
taya qoymuşuq. Bacardığımız qədər, 
Azərbaycan həqiqətlərini, dəyərlərini 
təbliğ etmək üçün əlimizdən gələni et-
mişik. 

– Diasporumuzun fəal 
nümayəndəsi olaraq Azərbaycanın 
hazırkı vəziyyətini necə 
dəyərləndirirsiniz?

– Azərbaycan hədsiz inkişaf edib, 
gözəlləşib. Bakı gözəldir, hətta Riqa-
dan da. Dövlət çox güclüdür, maliyyə və 
hərbi imkanları genişdir. Biz qalib xal-
qıq, qalib ölkəyik. Torpaqlarımızı işğal-
dan azad etmişik. Hər yer abadlaşdırı-
lır, dəyişir. Bütün bunlar diqqətimizdən 
yayınmır, fərəhlənirik, ürəyimiz 
sevinclə dolub-daşır. Amma yenə 
deyirəm, Azərbaycanı sevən, Avropa-
nın inkişaf etmiş ölkələrinə səpələnmiş 
həmyerlilərimizin Vətənlərinə gediş-
gəlişləri sadələşdirilsə, daha yaxşı 
olar. 

Müsahibəni qələmə aldı: 
Anar TURAN,  
“Xalq qəzeti”

Yaddan çıxmaz 
Azərbaycan!
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